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زمان ملامت شيطان گذشته است
فرمايش��ات رهبر معظم انق��اب در ديدار اقش��ار مختلف مردم، 
همچون هميش��ه نکات مهم و کلي��دي  در خود نهفت��ه دارد که 
نگارنده را بر آن داشت تا در اين وجيزه به بخش مهمي از فرمايشات 

معظم له بپردازد. 
بخش عمده اي از س��خنان رهبر معظم انقاب حول محور برجام 
و آثاري بود که قرار بود جامعه از آن متنعم ش��ود ولي متأس��فانه 
هيچ نش��اني از آن در دوران پسابرجام مش��اهده نشد و تأثيري به 
واقع در روند بهبود اقتصادي و معيش��تي جامعه نداش��ت و از آن 
طرف اثبات بدعهدي امريکايي ها را مي توان از آثار پرثمر برجام در 
جامعه دانست که بيش از آنکه مفيد براي عموم باشد براي خواص 

جامعه مؤثر است. 
در لابه لاي فرمايشات معظم له نکته اي بسيار حائز اهميت به چشم 
مي خورد که مي تواند وصف احوالات برخي مسئولان امروز باشد. 

رهبر معظم انقاب فرمودند: »امام بزرگوار ما فرمود: امريکا شيطان 
بزرگ است؛ واقعاً اين تعبير، تعبير فوق العاده اي است. خداي متعال 
از قول شيطان نقل مي کند که ش��يطان در قيامت به کساني که از 
او متابعت کرده اند مي گويد: انَِّ اللهَ وَعَدَکُم وَع��دَ الحَقِّ وَ وَعَدتکُُم 
فَاخَلفَتُکُم؛ شيطان به پيروان خودش مي گويد خدا وعده  روراست 
درست به شما داده بود، شماها از وعده  خدا پيروي نکرديد، پابند 
نمانديد؛ من وعده  دروغي به شما دادم، شما دنبال من راه افتاديد! 
من تخلف وعده ک��ردم، من وع��ده دادم به ش��ما و تخلف کردم؛ 
ش��يطان پيروان خودش را اين جور در قيامت مامت مي کند. بعد 
هم خداي متعال مي فرمايد از قول شيطان که به آنها مي گويد که 
»فَا تلَوموني وَلوموا انَفُسَ��کُم«، من را مام��ت نکنيد، خودتان را 
مامت کنيد. اين عيناً امروز منطبق اس��ت با امريکا. حالا شيطان 
در قيامت اين حرف را مي زند، امريکايي ها امروز در دنيا اين حرف 
را مي زنند؛ وعده مي دهند، عمل نمي کنند، تخلف مي کنند. امتياز 
نقد را مي گيرند، امتياز نسيه را نمي دهند؛ وضع امريکا اين است. 

خب، پس به ديگران نبايد اعتماد کرد.«
دولت متأسفانه در توصيف برجام براي آحاد مردم، مبالغه اي بس 
عظيم را در پيش گرفت که انتظار عموم��ي را از تأثيرات برجام به 
حدي بالا برد که امروز عدم ثمر دهي برجام، توان توجيه را از دولت 

گرفته است. 
زماني که دولت پ��ا به عرصه انتخابات گذاش��ت، مهم ترين مزيت 
رقابتي خود را در بالا بودن فنون مذاکرات��ي با امريکا و دول غربي 
خطاب کرد و به همه اعام داشت که راه برون رفت کشور از مسائل 
اقتصادي، به ثمر رس��يدن مذاکرات هس��ته اي و ايجاد يک رابطه 
جهاني با کشورهاي مستکبر است. اولين سفر روحاني به نيويورک 
و گفت و گوي تلفني وي با رئيس جمهور امريکا، نيز شاهدي بر اين 
اس��ت که چقدر عجولانه و خوش بينانه دولت ب��ه رابطه با امريکا 

مي نگريسته است. 
به هر حال نگاه رهبر معظم انقاب به مقوله مذاکرات هسته اي از 
همان روز اول، يک نگاه غيرخوش بينانه بود و هميشه انذار و هشدار 
ايشان به مسئولان دولتي و تيم مذاکره کننده بر قوت خود باقي بود 
و هميشه از امريکا به عنوان يک قدرت بدعهد مستکبر ياد کرده اند و 
راه برون رفت از مشکات اقتصادي را تنها نگريستن به ظرفيت هاي 
داخلي و اجراي اقتصاد مقاومتي دانستند. اين هشدارها اما در دولت 
کارا نش��د و دولتمردان با همان تفکر و چش��م انداز، قدم به عرصه 
ديپلماس��ي نهاده و تمام تمرکز خود را بر ايجاد توافق هس��ته اي 
نهاده و دائماً بر طبل حتمي بودن رفع موانع پيش��رفت اقتصادي 
که عمدتاً تحريم هاي ظالمانه بود، به صورت يک باره تأکيد مؤکد 
داش��تند. امروز اما اوضاع پرده از واقعيتي برداشته که ديروز رهبر 
انقاب آن را در خشت خام مي ديد و برايشان همچون روز روشن 
بود که امريکا نقض کننده پيمان خواهد بود و هيچ گاه به وعده هاي 
خود عمل نخواهد کرد چرا که مشکل جمهوري اسامي و امريکا 
يک مشکل ماهيتي و ايدئولوژيک است و نمي توان به همين راحتي 

و شادابي به قضيه نگريست. 
اما نکته اي که در فرمايشات اخير معظم له نهفته است همين بود 
که امروز زمان انداختن تقصير به گردن امريکاي بدعهد نيس��ت، 
چراکه براي همه مشخص بود که امريکا شيطان بزرگ است و اگر 
امروز نقض پيماني کرده اس��ت اين را بايد به شخصيت و ماهيت 
ذاتي وي پيوند داد و چيزي جز اين هم پيش بيني نمي ش��د ولي 
دولت به سمت اين شيطان بزرگ متمايل ش��د و الان نتيجه کار 
را مي بيند، پس سرزنش ش��يطان طبق فرمايش قرآن، کاري بس 
عبث است و زمان آن گذشته اس��ت و تنها تجربه آن باقي مي ماند 
که تکرار چنين رويه اي را هيچ گاه در دستور کار قرار ندهيم و عزت 
خود را با پرداختن به تقويت قدرت درونزا با استفاده از ظرفيت هاي 
فراوان داخلي هميشه محفوظ داريم تا هيچ زماني سرافکنده ملت 

خود نباشيم. 
آنچه از س��خنان رئيس جمهور در گفت و گوي تلويزيوني برداشت 
شد، قبول بدعهدي و نافرجام بودن برجام بود ولي اين موضوع هنوز 
با شک و شبهه از س��وي دولت به مردم ارائه مي شود که پيشنهاد 
نگارنده اين اس��ت که دولت محترم س��عي در بيان حقايق ماجرا 
داشته باشد و اينکه اعام شود امريکا در برجام رفوزه شد و چهره 
پليد خود را به نمايش گذاشت و ما فهميديم که نبايد با اين دشمن 
خبيث مذاکره کنيم، براي همه مردم قابل قبول اس��ت و هرچند 
زمان اين حرف ها گذشته است ولي به هر حال به نوعي اين سخن، 
خود يکي از دستاوردهاي شگرف برجام محسوب خواهد شد ولي 
اگر دولت بخواهد با آمار و ارقام به تطهير چهره برجام بپردازد باز 
اين ملت هس��تند که در مقام قضاوت خواهند نشست و بيان را با 

واقعيت ها خواهند سنجيد. 

فرهاد نظريان ساماني

رئيس جامعه مدرسين:
دستگاه قضايي 

نجومي ها  را به مردم معرفي کند
رئيس جامعه مدرس�ين حوزه علمي�ه قم بر ضرورت رس�يدگي 
دس�تگاه قضايي ب�ه پرون�ده حقوق ه�اي نجوم�ي تأکي�د کرد. 
آيت الله محمد يزدي در مصاحبه با خبرگزاري صداوس��يما با اشاره به 
اش��تغال برخي افراد در مناصب مختلف و درياف��ت حقوق هاي کان 
تصريح کرد: اين در حالي اس��ت که در کش��ور ما ب��ا جمعيت بيش از 
70 ميليون نفر برخي افراد براي گرفتن فق��ط 2، 3 ميليون تومان وام 
با بوروکراسي پيچيده و زمانبر مواجهند. آيت الله يزدي گفت: در چنين 
شرايطي چه معني دارد که افرادي چندصد ميليون تومان حقوق بگيرند؟ 
مسلماً اين خاف است. طبق عرف نيز اين خاف تلقي مي شود حتي اگر 
قانون مانعش نشده باشد. رئيس اسبق قوه قضائيه پرداخت حقوق هاي 
کان را براي پرداخت کنندگان و دريافت کنندگان قطعاً خاف ش��رع 
دانست. آيت الله يزدي موضوع استفاده از رانت ها را براي اين افراد بيش 
از حقوق شان دانست و تأکيد کرد: قوه قضائيه قطعاً بايد به اين پرونده ها 
رسيدگي کند، گرچه همانطور که آيت الله آملي لاريجاني و دادستان کل 
کشور اعام کرده اند، رسيدگي مي شود. وي با اشاره به فهرست 51 نفره 
از دريافت کنندگان حقوق هاي کان، دريافت اين حقوق ها را شرم آور 
دانست. رئيس جامعه مدرس��ين حوزه علميه قم بار ديگر تأکيد کرد: 
دستگاه قضايي حتماً بايد ذهن مردم را در اين زمينه پاک کند و بگويد 
اينها چه کساني بودند و چرا اين حقوق ها را گرفته اند و حتماً از آنان پس 

گرفته شود. گرچه اعام شده است مقداري از آن را پس گرفته اند. 
آيت الله يزدي هشدار داد: اگر با اينان برخورد نش��ود به فرموده رهبر 
معظم انقاب اعتماد عامه مردم از حاکميت س��لب مي شود و با سلب 

اعتماد مردم حکومت اتکايش را از دست مي دهد. 

واکنش کنايه آميز احمد توکلي به سخنگوي دولت
حرامخواران و نجومي ها لايق تشويق نيستند

نيرو ه�اي سياس�ي باي�د در رف�ع معض�ل فيش ه�اي نجوم�ي 
مس�اعدت لازم را با قواي س�ه گانه داش�ته باش�ند، تا به صورت 
قاطعانه، ش�فاف و بدون تبعيض با اين پديده ش�وم برخورد شود. 
احمد توکلي، مدير س��ازمان مردم نهاد ديده بان شفافيت و عدالت در 
گفت و گو با خبرگزاري ميزان با اش��اره به موضوع پرداخت فيش هاي 
حقوقي نجومي که در ماه هاي اخير در محافل سياس��ي و رسانه اي به 
کرات مطرح شده است، اظهار کرد: در ماجراي فيش هاي نجومي نبايد 
در حال حاضر به دنبال مقصر بگرديم بلکه بايد اين نکته را مدنظر قرار 
دهيم که معضل مزبور همچون سيل بنيان کني به اعتماد مردم صدمه 
زده است. وي تصريح کرد: در ش��رايط فعلي به جاي جست وجو براي 
يافتن مقصر موضوع فيش هاي نجومي بايد تمام قوا و همه دلس��وزان 
نظام با همفکري و خرد جمعي به چاره انديشي بپردازند. وي ادامه داد: 
اينکه کدام دولت يا کدام دستگاه نظارتي در ماجراي فيش هاي نجومي 
غفلت يا قصور کرده اند در درجه بعدي اهميت قرار دارد و ضرورت دارد 
پس از چاره انديشي و دفع پديده شوم فيش هاي نجومي، به دنبال مقصر 
يا مقصران اين معضل بگرديم. توکلي تصريح کرد: در ماجراي فيش هاي 
نجومي يک عده از نيروهاي بي حيا و بي شرم سياسي که تحت حمايت 
نيز بودند با وقاحت تمام اين خسران را ايجاد کردند اما اينکه کدام نيرو 
يا حزب سياس��ي در اين ماجرا تقصير کارند موضوعي است که پس از 
چاره انديشي و رفع معضل بايد بررسي شود. توکلي در پايان خاطرنشان 
کرد: همه اين پول هايي که در ماجراي فيش هاي نجومي دريافت شده، 
غيرقانوني و نامشروع اس��ت و حرامخواران که نقش شان در اين ماجرا 
مشهود است نبايد تشويق شوند و راه براي فرارشان بازگردد. چند روز 
پيش محمدباقر نوبخت، س��خنگوي دولت در مراسم توديع و معارفه 
مديرعامل معزول صندوق توسعه ملي، از صفدر حسيني که به خاطر 
دريافت هاي نجومي و غيرمتعارف مجبور به استعفا شد، به عنوان يکي 

از ذخاير نظام و امانتدار بزرگ ياد کرد!

ادعاي برداشتن سايه جنگ  با برجام 
توهين به مردم است

رئيس کميته دفاعي مجلس نهم با انتقاد از کس�اني که مي گويند 
حداقل دس�تاورد برجام برداشتن س�ايه جنگ از سر ملت ايران 
است، گفت: س�ايه جنگ هيچ گاه بر س�ر ملت ايران نبوده است.

محمد کوثري در گفت وگو با تس��نيم ب��ا بيان اينکه ق��درت نظامي و 
هوشياري مردم هيچ گاه به دش��من اجازه آمادگي براي حمله نظامي 
به ايران نداده اس��ت، تصريح کرد: اينکه آقايان نمي توانند دستاوردي 
براي برجام بگويند و مجبور مي ش��وند متوسل به دستاوردهاي سلبي 
شوند، نمي تواند براي مردم قابل قبول باشد. آقايان به جاي اينکه پاسخ 
دهند چرا تحريم ها برداشته نشده و چرا برجام تأثيري در اقتصاد کشور 
و معيشت مردم نداشته است، مدعي مي شوند که سايه جنگ و حمله 
نظامي را از سر مردم برداشته اند. اين توهين به مردم است. کوثري گفت: 
در هيچ مقطعي ما با تهديد واقعي مواجه نبوده ايم و آنچه بعضاً از سوي 
امريکايي ها و دش��منان ملت ايران مطرح شده بيش��تر جنگ رواني و 
عمليات رواني براي تأثيرگذاري در افکار عمومي بوده که اين توطئه نيز 
هيچ گاه نتيجه بخش نبوده است، چرا که مردم نسبت به واقعيات هوشيار 
هستند. وي همچنين گفت: جمهوري اسامي ايران با اقتدار کامل آماده 
دفاع از کيان و تماميت ارضي خود بوده و هست و اين آمادگي بارها و بارها 

مورد اذعان دشمنان قسم خورده ملت ايران نيز قرار گرفته است. 

حجت الاسلام  حميد روحاني:
انقلاب را برخي غرب زدگان داخلي 

تهديد مي کنند
پژوهش�گر انق�لاب اس�لامي و تاري�خ معاصر خطري که اس�اس 
انق�لاب را تهدي�د مي کن�د، از درون کش�ور دانس�ت و گف�ت: 
خطري که کش�ور را تهديد مي کن�د امريکا، اس�رائيل و انگليس 
نيس�ت، ام�روز خط�ر م�ا از درون و برخي غ�رب زدگان اس�ت. 
حجت الاسام س��يدحميد روحاني در همايش بين المللي »از نهضت 
مشروطيت تا انقاب اس��امي با محوريت جبهه مقاومت اسامي« در 
دانشگاه هنر اسامي تبريز اظهار داشت: اسام منهاي اصالت ها يک اسام 
تهي و بدون اثر است. وي ادامه داد: قدرت طلب ها و مقام پرستان اسام را 
بدون حاکميت اصالت ها مي خواستند و سخن شان اين بود که بايد اسام 
به گونه اي در جامعه پياده شود که با پديده اشرافي گري مغايرت نداشته 
باشد و در مقابل پيروان اسام ناب محمدي تهي شدن اسام از اصالت را 
سبب عدم اثرگذاري آن مي دانستند. روحاني يادآورشد: اگر روزنه نفوذ باز 
کنيم و بصيرت نداشته باشيم و قاطع نايستيم دچار آسيب خواهيم شد، 
خطري که کشور را تهديد مي کند امريکا، اسرائيل و انگليس نيست، امروز 
خطر ما از درون و برخي غرب زدگان است. وي با اشاره به مقدمه اي که 
رئيس جمهور بر کتاب سريع القلم نوشته است، افزود: روحاني در حاشيه 
اين کتاب صريحاً مي گويد که براي جهاني شدن بايد اصالت هاي اسامي 
کنار گذاشته شود، روحاني توسعه را در جهاني شدن دانسته است؛  وي 
اعتقاد دارد اس��تقال در دهکده جهاني پوچ است. وي احمدي نژاد را با 
اس��ام ايراني يک آسيب دانس��ت و گفت: آزموده را آزمودن خطاست، 
روحاني و احمدي نژاد در آزمون خود رد شدند، احمدي نژاد به دنبال اسام 
ناسيوناليستي بود،  اي کاش شوراي نگهبان در جريان تأييد صاحيت ها 

کتاب ايران و جهاني شدن را مي ديد. 

لاريجاني: رفتار ايران در مسائل منطقه اي عاقلانه است

آيت الله مکارم شيرازي:
دولت يارانه ثروتمندان را حذف و صرف توليد کند

رئيس مجلس ش�وراي اس�لامي با اش�اره به 
ش�رايط آش�فته منطقه از لحاظ سياس�ي و 
امنيتي گفت: رفتار جمهوري اس�لامي ايران 
در قبال مسائل منطقه اي بس�يار سنجيده و 

عاقلانه است. 
به گزارش ايرنا، علي لاريجاني روز پنج شنبه در 
س��الروز مياد کريمه اهل بيت)ع( و درآس��تانه 
فرارسيدن 17 مرداد روز خبرنگار درجمع مديران 
رسانه هاي اس��تان قم اظهار کرد: نگاه جمهوري 
اسامي ايران به مسائل منطقه اي نسبت به برخي 
کش��ورهاي ديگر که نگاه��ي توطئه آميز به اين 

مسائل دارند، بسيار شرافتمندانه است.
وي همچنين با اشاره به مسائل مختلف کشور در 

حوزه هاي بين المللي و داخلي اظهارداش��ت: در 
حوزه بين المللي، چالش مهم کشور در موضوع 
مسئله هس��ته اي بود که اين مس��ئله تمام شده 
نيست اما روي روال افتاده و در اين مسئله رو به 
جلو حرکت مي کنيم. وي، حل مسئله هسته اي 
را باعث به وجود آمدن آرامش��ي درکشور براي 
حرکت کردن در کارهاي ديگر دانست. لاريجاني 
با بيان اينکه در مسئله داخلي کشور با دو موضوع 
اقتصاد و آس��يب هاي اجتماعي مواجه هستيم، 
گفت: وضعيت اقتصادي کش��ور ب��ا چالش هاي 
عمده اي از جمله س��اختار و رکود روبه رو است. 
وي اذعان کرد: تا مس��ائل اقتصادي کشور حل 
نشود، نمي توان به سمت توس��عه و آباداني گام 

برداشت. لاريجاني با اشاره به اينکه آسيب هاي 
اجتماعي، يکي از مشکات کشور به شمار مي آيد 
که با مس��ائل اقتصادي مرتبط است، افزود: بايد 
به اين مس��ئله از بعد ملي نگاه کنيم و مس��ائل 
مختلف تنها با بخش��نامه و قان��ون حل نخواهد 
شد. رئيس قوه مقننه با بيان اينکه توسعه کشور 
بدون فهم عمومي امکان پذير نيست، گفت: بايد 
افکار عمومي را ترغيب کنيم که توسعه کشور در 
گرو توليد ملي اس��ت و مردم بدانند که آباداني 
با کارآفريني و توليد به دس��ت مي آيد و جوانان 
بايد به اين س��مت سوق داده ش��وند. لاريجاني 
به تأکيده��اي رهبر معظم انق��اب درخصوص 
اقتصاد مقاومتي و توليد ملي اشاره کرد و افزود: 

بايد دغدغه ه��اي معظم له درخصوص مس��ائل 
اقتصادي را جدي گرفت و البته رسانه هاي کشور 
در اين زمينه مي توانند نقش مهمي ايفا کنند. وي 
با انتقاد از برخي رسانه هاي کشور که اين مسير را 
طي نمي کنند و ذهن ها را به سمت و سوي ديگر 
س��وق مي دهند، گفت: اينکه برخي رسانه ها به 
دنبال برجسته کردن مسائل حاشيه اي هستند 
و از پرداختن به اصل موضوع دريغ مي کنند اصاً 
به صاح کشور نيست. لاريجاني با بيان اينکه 18 
ميليون تن در کش��ور درگير مسائل آسيب هاي 
اجتماعي از حاشيه نشيني گرفته تا ديگر مسائل 
هستند، گفت: حل اين مس��ائل مستلزم همت 

ملي است. 

آي�ت الله مکارم ش�يرازي در ح�رم ام�ام رض�ا)ع( ب�ا تأکيد بر 
اينکه حذف يارانه ثروتمن�دان به توليد کش�ور کمک مي کند، 
از دولت خواس�ت براي تحقق اين امر ش�جاعت ب�ه خرج دهد. 
به گزارش رسا، آيت الله ناصر مکارم ش��يرازي، همزمان با شام ولادت 
حضرت معصومه)ع( در بارگاه ملکوتي امام رضا)ع( به ش��مار بالاي 
جوانان تحصيل کرده و در عين حال بيکار در کشور اشاره و تأکيد کرد: 
دولت و ملت بايد دست به دس��ت هم دهند و کار توليد کنند، دولت 
هزينه هاي اضافه را حذف کند؛ پول هاي زيادي صرف يارانه ثروتمندان 
و گردن کلفت ها مي شود، دولت شجاعت به خرج دهد و يارانه آنها را 
قطع کند. وي تصريح کرد: يارانه به يک سوم جمعيت در نهايت به نيمي 
از جمعيت کش��ور تعلق مي گيرد، اگر يارانه نيمي از افراد يارانه بگير 

فعلي را حذف کنند، ثروت عظيمي حاصل مي شود که مي توان با آن 
کار فراواني توليد کرد. آيت الله مکارم شيرازي خاطرنشان کرد: سرمايه 
زيادي از کشور صرف حقوق هاي نجومي مفسدان اقتصادي، سفرهاي 
خارجي پرهزينه، برگزاري همايش هاي غيرلازم و پرهزينه و امثال اين 
مسائل مي شود که بايد آنها را حذف و با پول آن براي جوانان توليد کار 
کنند. وي افزود: واردات بي رويه از سوي افراد سودجو و منفعت طلب 
مانع فعال ماندن توليد داخلي مي شود، با خوابيدن توليد داخلي کار هم 

مي خوابد، در نتيجه جوانان بيکار مي مانند. 
آيت الله مکارم شيرازي خاطرنشان کرد: زياد شدن بيکاري خطرهاي 
سياسي و اجتماعي دارد، از همان وقتي که جوان وارد دانشگاه براي 
تحصيل مي ش��ود دولت و ملت بايد براي آينده شغلي او برنامه ريزي 

کنند. وي عنوان کرد: افراد تحصيل کرده مانند کارخانه هايي هستند 
که مي توانند توليد کنند اما مواد اوليه ندارند که نياز به عزم جدي دولت 
و ملت دارد تا مخارج اضافه حذف و تبديل به وسايل توليدي و زمينه 

کار جوانان فراهم شود.
 آيت الله مکارم شيرازي خطاب به جوانان گفت: کار عار نيست، کار ساده 
اشکالي ندارد، همه انتظار پشت ميزنشيني نداشته باشند، بسياري از 
پشت ميزنشين ها بيکار هستند منتها آنها بيکاران نامرئي اند؛ خيال 
مي کنند کار دارند اما در واقع بيکار هستند. استاد خارج حوزه علميه قم 
افزود: در بعضي اداره ها روزي تنها نيم ساعت کار مفيد انجام مي شود 
بنابراين سعي کنيد دنبال کاري باشيد که براي جامعه ايجاد ثروت کند 

و توان اقتصادي جامعه را بالا ببرد. 

خطيب نماز جمعه تهران: 

قانونی که با آن حقوق نجومی می گيرند 
باطل و غيراسلامی  است 

 حقوق های نجومی قطعاً  و بدون ترديد شرعی 
نيس�تند و وجهه ش�رعی و اس�لامی ندارند. 
ب��ه گ��زارش ف��ارس، آي��ت الله محمدعل��ي 
موحدي کرماني، ام��ام جمعه موق��ت تهران در 
خطبه هاي نماز عبادي سياسي جمعه پايتخت با 
اشاره به حقوق هاي نجومي برخي مديران دولتي 
اظهار داش��ت: در خطبه هاي گذشته جماتي را 
درباره حقوق هاي نجومي مطرح کردم که برخي ها 
نس��بت به آن جمات انتق��ادات و اعتراضاتي را 
عنوان کردند، لازم مي دانم پاسخ آن انتقادات را در 

حدي که خودم درک مي کنم، بدهم. 
وي افزود: يکي از سخنان اين بود که مي گفتند اين 
آقايان دريافت کننده حقوق هاي نامتعارف به قانون 
عمل کردند و قانون به آنان اجازه داده بود چنين 
حقوق هاي کاني را دريافت کنند. اولاً  بدانيد آن 
زماني که مردم ايران به »جمهوري اسامي« رأي 
بالا دادند، گفتند ما نظام��ي مي خواهيم که هم 
جمهوري و هم اسامي باشد، با اين رأي گفتند اگر 
قانوني و چيزي در نظام ما »غيراس��امي« باشد، 
از نظر ما باطل اس��ت و ما آن قانون را به رسميت 

نمي شناسيم. 
آيت الله موحدي کرماني در ادامه تصريح کرد: اينجا 
فقهاي ما جمله اي دارند و مي گويند ثبوت و اثبات، 
يعني چيزي در واقع و في النفسه است، اما هنوز 
ثابت و ظاهر نشده است، اولاً  بدانيد يکي از مباني 
فقه ما عقل است، فقها و مراجع که فتوا مي دهند 
يا از قرآن يا از سنت و روايات يا از اجماع يا از عقل 
فتوا مي دهند، از يکي از اين چهار مباني استفاده 
مي کنند، سؤال من اين اس��ت آيا مي توانيم فکر 
کنيم که اين حکم، حکم اسامي است و عقل به ما 
اجازه مي دهد کسي به عنوان عضو هيئت مديره 
هر ماه در چند جلسه حضور يابد و هر جلسه چند 
ساعت باشد و کامي بگويند و ميوه اي ميل کنند و 
در پايان ماه حقوق شان دهها ميليون باشد، 20 يا 
30 يا 40 ميليون دريافت کنند و از آن طرف کارگر 
بيچاره اي که در عمق چاه 100 متري کار مي کند 
و هر آن احساس مي کند که ممکن است برايش 

اتفاقي بيفتد و نابود شود يا تنفس برايش مشکل 
شود، او هم يک يا 2 ميليون حقوق بگيرد، آيا اين 

دو از نظر عقل و وجدان قابل تحمل است؟!
امام جمع��ه موقت ته��ران در بخ��ش ديگري از 
س��خنانش تصريح کرد: اميرالمؤمنين)ع( حاضر 
نشد يک من گندم بيش از حق رسمي به برادرش 
عقيل بدهد، آن وق��ت آيا مي ش��ود حقوق هاي 
نجومي »اس��امي« باش��د در حالي ک��ه طبقه 
مستضعف و محروم در جامعه ما قدرت ندارند؟! 
بنابراين اينگونه حقوق هاي نجومي قطعاً و بدون 
ترديد شرعي نيس��تند و وجهه شرعي و اسامي 

ندارند. 
   حقوق  ه�ای نجوم�ی مبن�ای عقلی هم 

ندارد 
وي ادامه داد: نظام »مجلس شوراي اسامي« را 
موظف کرده قوانين متراکم فراوان و مقررات زمان 
شاه را بررسي کند تا مشخص شود کدام يک از اين 
قوانين خاف اسام هستند، موافق و مخالف در 

مجلس صحبت کنند و تصميم گيري نهايي انجام 
شود، اما سؤال اينجاس��ت که مگر مجلس چقدر 
قدرت و وقت دارد که بتواند هم��ه اين قوانين را 
مجدداً بررسي کند و تمام قوانين، مقررات، ضوابط 
و آيين نامه ها را مورد رسيدگي قرار دهد تا ببيند 
کدام يک از اين قوانين »غيراس��امي« هستند؟ 
حتماً مجل��س نمي تواند و در اي��ن زمينه معذور 
است، واقعاً هم از توان مجلس خارج است، وقتي 
مجلس نتوانست چنين کاري انجام دهد، آن وقت 
آن قوانيني که »غيراسامي« بوده اند، »اسامي« 

مي شوند؟!
آيت الله موحدي کرماني يادآور ش��د: حتي بعد از 
انقاب هم مقررات، قوانين، ضوابط و آيين نامه هايي 
در هيئت دولت به تصويب رسيده که تمام آنها بايد 
به مجلس ش��وراي اسامي داده ش��ود و رئيس 
مجلس موظف اس��ت آن��ان را از نظر »اس��امي 
بودن« مورد رس��يدگي قرار ده��د، در حالي که 
انبوهي از قوانين انباشته  ش��ده وجود دارد که به 

مجلس شوراي اسامي تقديم نشده اند، اگر بين 
اين مصوبات »مقررات، قوانين و آيين نامه «هايي 
وجود داشته باشد که به مجلس ارائه نشده است، 
در اين صورت بايد بگوييم اين قوانين »اسامي« 

هستند؟!
وي اضافه کرد: آقايان توجه کنند درست است که 
مجلس شوراي اسامي در اين زمينه وظيفه دارد، 
اما اگر مجلس نتوانست که چنين کاري انجام دهد 
و حق هم دارد، بنابراين آن قوانين غيراسامي چه 
مصوب شده در زمان شاه و چه مصوب شده پس از 
پيروزي انقاب، الان اسامي مي شوند، خير، الان 
هم »اسامي« نيستند، وقتي »اسامي« نيست 
نمي توانيم بگوييم اين آقايان به قانون عمل کردند، 
يکي از مباني اس��تنباط »عقل« است، عقل به ما 
اجازه نمي دهد بگوييم اين فرد با حجم کاري پايين 

چنين درآمد بالايي از بيت المال دريافت کند. 
   مَثَل حقوق هاي نجومي مانند وضو گرفتن 

با آب نجس است
امام جمع��ه موق��ت ته��ران همچني��ن تأکيد 
کرد: ممکن اس��ت برخي از اين آقاي��ان بگويند 
ما نمي دانس��تيم درياف��ت اين حقوق ه��اي بالا 
غيراس��امي و غيرمش��روع ب��وده اس��ت، اگ��ر 
نمي دانستيد معذوريد، اما الان بايد اين اموال را به 
بيت المال بازگردانيد و مطمئناً  شما افراد متديني 
هستيد که اش��تباه کرديد. مثل شما مثل آدمي 
اس��ت که با آب نجس وضو گرفته و غسل کرده، 
اما نمي دانسته که نجس است، شايد مدتي نماز 
هم خوانده باش��د، اما بعد از چن��د ماه که متوجه 
ش��ده آب نجس بوده بايد قضاي تمام نمازهايش 

را بجا آورد.
 به فرض که ش��ما نمي دانس��تيد دريافت چنين 
حقوق هاي بالايي غيراسامي و غيرمشروع است، 
اما حالا که متوجه ش��ديد خيل��ي محترمانه به 
ش��ما مي گويم که بايد اين اموال را به بيت المال 
بازگرداني��د، چون اي��ن اموال، اموال مش��روعي 

نيستند. 
وي تأکيد کرد: در زمان عثمان، وي اموال فراواني 
را حاتم بخش��ي مي ک��رد و به اي��ن و آن مي داد، 
اما وقت��ي حضرت اميرالمؤمني��ن)ع( به خافت 
رس��يدند، فرمودند اين اموال مش��روع نيستند و 
بايد به بيت الم��ال بازگردانند، پ��س فکر نکنيد 
پول هايي که ش��ما دريافت کرديد مشروع است 
و شما مالک آن هستيد، ش��نيدم مقداري از اين 
پول ها را به بيت المال بازگرداندند، تشکر مي کنم 
و اميدوارم همه اين اموال غيرمشروع به بيت المال 
بازگردد، البته منظور ما فقط حقوق هاي نجومي 
نيست، بلکه مزايا، پاداش ها و وام هاي بي حساب 
و کتاب و وام هاي ميلياردي هم منظور ماس��ت، 
رانت خواري ها هم هست، مال حرام کلمه اي است 

که دايره بسيار وسيعي دارد. 
آيت الله موحدي کرماني در بخش پاياني سخنانش 
با اشاره به کارشکني هاي آل سعود در حج امسال 
گفت: جمله اي را مي خواهم به اين جنايتکاران که 
در امر حج امسال کارشکني کردند و مردم ايران 
را از حج محروم کردن��د، بگويم، خداوند در قرآن 
مي فرمايد »ظالم ترين مردم کس��اني هستند که 
نگذارند انسان ها از مساجد و مسجدالحرام بهره مند 
شوند«؛ اين انس��ان ها که مانع حج شدند بدانند 
ديگر راهي براي ورود به مسجدالحرام ندارند مگر 
با خوف و ترس، آنان به ع��ذاب اليم مردمي دچار 
مي شوند و مورد تنفر و انزجار مردم مسلمان قرار 

خواهند گرفت. 

    نماز جمعه

     خبر 

     نگاه

در احکامي جداگانه از سوي رهبر انقلاب صورت گرفت
انتصاب نمايندگان ولي فقيه

 در استان هاي خراسان جنوبي و شمالي
حض�رت  آي�ت الله  خامن�ه اي، رهب�ر معظ�م  انقلاب  اس�لامي در 
احکام�ي جداگان�ه حجج اس�لام، س�يدعليرضا عبادي و ش�يخ  
ابوالقاس�م يعقوبي را ب�ه ترتيب ب�ه عن�وان نماينده ول�ي فقيه 
در اس�تان هاي خراس�ان جنوب�ي و ش�مالي منص�وب کردن�د. 
به گزارش پايگاه اطاع رساني دفتر مقام معظم رهبري، در حکم رهبر 
انقاب خطاب به حجت الاسام سيدعليرضا عبادي آمده است: نظر به 
سوابق ارزش��مند و صاحيت هاي علمي و عملي و انقابي جناب عالي 
که شناخت خود اينجانب و گواهي معتمدين متدين و انقابي بيرجند 
آن را تأييد مي کند، شما را به نمايندگي خود در استان خراسان جنوبي 
منصوب مي کنم. توفيقات روزافزون جناب عال��ي را از خداوند متعال 

مسئلت مي کنم.
همچنين در حکم رهبر معظم انقاب خطاب به حجت الاس��ام شيخ 
ابوالقاسم يعقوبي آمده است: با تجليل از شخصيت و خدمات ارزشمند 
جناب حجت الاسام والمسلمين آقاي حاج شيخ حبيب الله مهمان نواز 
دامت برکاته جناب عالي را که در منصب امامت جمعه ش��هر بجنورد 
بحمدالله ب��ه توفيقاتي دس��ت يافته ايد به نمايندگي خود در اس��تان 
خراسان شمالي منصوب مي کنم. از خداوند متعال موفقيت روزافزون 

شما را در اين جايگاه حساس مسئلت مي نمايم. 

 نماي نزديك

   حقوق هاي نجومي، چوب حراج به بيت المال
نماينده دوره نهم مجلس شوراي اس��امي با بيان اينکه بارها درباره تجمل گرايي اعضاي 
دولت آقاي روحاني تذکرات لازم را داده بوديم، گفت: پرداخت حقوق هاي نجومي به برخي 

مديران چوب حراج زدن به بيت المال است. 
حجت الاسام س��يدمهدي موس��وي نژاد در گفت وگو با فارس افزود: ما هميشه در مورد 
تجمل گرايي و اشرافي گري دولتمردان دولت آقاي روحاني هشدار داده بوديم. کساني که 
روحيه تجمل گرايي و اشرافي گرايي دارند بيت المال و حقوق مردم را حق خود مي دانند و 
اين مسئله باعث مي شود تا کشور با مشکات جدي مواجه شود. وي اظهار داشت: يکي از 
مديران در يکي از سفرهاي خارجي خود بالاي 100ميليون تومان فقط هزينه چند شب 
اقامت خود را در يکي از هتل ها پرداخت کرده اما همين فرد زماني که يک فعال اقتصادي 
به دليل رکود با مشکاتي در پرداخت اقساط خود مواجه شده و درخواست استمهال کرده 
بود خطاب به اين فرد مي گفت که من بيت المال را چ��ه کار کنم و نمي توانم از بيت المال 
بذل و بخشش کنم. موسوي نژاد خاطرنشان کرد: مشکات امروز برخي از مسئولان ما اين 
است که از يک طرف جانماز آب مي کشند و دم از بيت المال مي زنند و از سويي ديگر خود 

به بيت المال دست اندازي مي کنند.  


